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Líšeňské noviny
Karneval a půst

Den a noc, bílá a černá, sytý a hladový, karneval a půst – to jsou 
protiklady, které se vzájemně ospravedlňují a vysvětlují. Bez 
zkušenosti temnoty bychom nebyli schopni docenit světlo či 
chybějící zkušenost hladu nedocení blahobyt, kterým prochá-
zíme. 

Jak karneval, tak i půst budou mít v naší společnosti své zapřisáh-
lé zastánce. Někdo se prostě rád baví a užívá si (dokud to jde), jiný 
zvedá svůj varovně asketický prst a vyzývá ke střídmosti a odříká-
ní. Přitom nejde o to, kdo má pravdu, protože obojí patří vedle sebe 
do stejného lidského života. Vlámský malíř Pieter Brueghel st. do 
jednoho obrazu s názvem Zápas karnevalu a půstu z 2. poloviny 
16. století vměstnal scénu, kde na soudku jedoucí růžovolící otesá-
nek šermuje rožněm s nabodnutým selátkem proti hubené ženě 
na vozíku s chlebem a rybou. Celý obraz se pak hemží postavička-
mi, které se evidentně připojují k jedné či druhé straně. Ostatně 
většina Brueghelových obrazů, které se částečně inspirují tvorbou 
o 80 let staršího krajana Hieronyma Bosche, jsou takovým pest-
rým rojením, takže malířovo příjmení je prý původem našeho 
krásného slangového výrazu „brajgl“. Karneval je synonymem zá-
bavy, veselí, dobrého jídla a pití, ovšem používané masky odkazují 
na faleš a povrchnost této kratochvíle. Nakonec i samo označení 
karneval z latinského carnem levari, tedy odejmout maso, vypoví-

dá o chvilkovosti zábavy, která vrcholí o mardi gras – „tučném úte-
rý“, aby byla rázně ukončena následující středou, zvanou Popeleč-
ní, a následujícím čtyřicetidenním postním obdobím bez plesů, 
zábav a organizovaného veselí. Zábava i ztišení, užívání si i stříd-
most se musejí stále střídat. V křesťanském roce se tato období 
vzájemně střídají: usebraný Advent, radostné Vánoce, bujarý kar-
neval či masopust, střídmá postní doba a opět šťastné a veselé 
Velikonoce.

Na postní období se v katolické církvi vztahovaly a vztahují jisté 
předpisy. Přísný půst od masa a zároveň půst újmy (pouze jedno 
jídlo „do sytosti“ za den) se vztahují na Popeleční středu a Velký 
pátek, ostatní dny si lze najít vlastní podobu postu. Kromě určité 
tělesné újmy je ale postní doba nutně provázena modlitbou 
a almužnou, tedy dobrodiním. Papež František nabízí všem lidem, 
ať už jsou či nejsou křesťané, neotřelé způsoby půstu a almužny:
Chceš-li, můžeš se:
– vzdát negativních slov a mluvit hezky a laskavě
– vzdát nespokojenosti a být vděčný a za všechno děkovat
– vzdát zlosti a být trpělivý
– vzdát pesimismu a prosit o naději

pokračování na str. 2
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– vzdát přemíry starostí a v modlitbě se odevzdávat do Božího 
– vedení
– vzdát hořkosti a smutku a růst v radosti a s úsměvem
– vzdát egoismu a být pozorný k druhým
– vzdát množství zbytečných slov a učit se tichu a naslouchání.

V kontextu naší české situace může mít půst, modlitba a almužna 
i jiné další obsahy: místo nadávání na politiku u televizních zpráv si 
přečíst knížku, místo používání auta si vyšlápnout pěšky nebo na 
kole, místo brouzdání na sociálních sítích někoho fakticky navští-
vit, místo neustálého kontrolování mobilu udělat to, co už dlouho 
odkládáme. Dalo by se toho vymyslet mnoho dalšího. Ale celé toto 
úsilí je směřováno k tomu, aby člověk prožil s obnovenou radostí 
Velikonoce. Oněch 40 postních dní je určeno k tomu, abychom 
pak měli krásných 50 dní Velikonoc. 

Známý ekonom Tomáš Sedláček to v jednom rozhovoru vyjádřil 
docela trefně: „Půst je to, co naše společnost potřebuje. Pokud 
chcete, aby vám chutnalo jídlo, musíte mít hlad. Jenže naše spo-
lečnost řeší problémy sytých. Jak pohostíte sytého? Vymýšlíte dra-
há jídla z nudy, kančí na dančím a tak… Prostě hlouposti. Přitom 
sytého už stejně nepotěšíte, dokonce ho zvýšením spotřeby 
můžete ještě víc rozladit. Chceme-li obnovit chuť jídla, můžeme si 
buď dávat šíleně drahé delikatesy, nebo si dát půst a pak nám bu-
de chutnat chleba s máslem. A budeme z toho mít úplně stejný 
užitek.“

Přeji vám užitečný postní čas a dobré Velikonoce.
l Petr Šikula, líšeňský farář

Zastupitelé na sklonku roku schválili rozpočet Líšně pro rok 
2023. Městská část bude hospodařit s příjmy ve výši 252 milio-
nů korun, výdaje budou zhruba 333 milionů. Rozdíl pokryje pře-
bytek z předchozích let. Radnice investuje do modernizace 
škol a školek, oprav komunikací, nových parkovacích míst, ale 
také třeba do fotovoltaických panelů pro zajištění větší ener-
getické soběstačnosti.

Líšeňské zastupitelstvo rozpočet schválilo na svém posledním jed-
nání v roce 2022. Některým opozičním politikům ale vadilo, že roz-
počet není vyrovnaný a počítá tak s přebytky z loňských let. Po-
drobněji své námitky rozebírají na dalších stranách Líšeňských 
novin.

„Líšeň má schválený rozpočet, který kontinuálně navazuje na 
předchozí projekty a rozvíjí Líšeň. Kontinuita projektů, tedy to, že 
si dáváme peníze na jeden projekt do správné přihrádky několik 
let již během jeho přípravy, nám umožňuje formu spoření, která 
meziročně zvyšuje prostředky, které jsou k realizaci větších inves-
tic potřebné. Tyto prostředky pak mezi rozpočty přesouváme, až 
do samotné realizace. Obec, která by to nedělala by musela pro-
středky nechávat na rezervách nebo se zadlužovat. Nechceme být 
netransparentní a ani zadlužení, proto jdeme cestou převodů me-
zi rozpočtovými roky, které ukazují naše směřování i výši naspoře-
ných peněz,“ vysvětlil líšeňský starosta Břetislav Štefan.

Silvestrovský pochod v  Líšni má dlouholetou tradici. Letos totiž 
uplynulo už čtyřicet let od doby, kdy se konal poprvé. Čtyřicátý 
ročník je ale stále před námi, vynucenou pauzu totiž zapříčinila 
covidová pandemie. O znovuobnovení tradice se spolu s dlouho- 
letým organizátorem Ladislavem Breicetlem postarala líšeňská 
radnice v čele se starostou Břetislavem Štefanem. Ten také už po-
několikáté obsluhoval společně s Josefem Šiškou a Alenou Minaří-
kovou jedno z kontrolních stanovišť, na kterých se mohli účastníci 
občerstvit. Ty na startu na konečné autobusu v Mariánském údolí 

Líšeň má nový rozpočet
Mezi nevětší projekty, do kterých v roce 2023 radnice pustí, patří 
podle něj přístavba pavilonu MŠ Michalova ve spolupráci s měs-
tem Brnem. Dále pak oprava střechy školní budovy na Pohankově 
ulici, dokončení generální opravy celé budovy Orlovny a její zahra-
dy. Mezi priority radnice patří také rozšíření kamerového systému 
na náměstí Karla IV. a do nákupního centra Havana. „Pokračujeme 
také v postupné modernizaci polikliniky Horníkova a především 
nás čeká příprava řady projektů, jako fotovoltaika na školkách, pro-
jekt revitalizace Kotlanky, projekty na zvýšení bezpečnosti a nasví-
cením dalších dvou přechodů a mnoho dalších menších projektů 
a oprav,“ přiblížil starosta.

Opozice kritizovala také navýšení odměn zastupitelům a členům 
komisí. „Ve srovnání s  ostatními brněnskými městskými částmi 
s více než dvacet tisíci obyvateli byly tyto odměny dlouhodobě nej-
nižší. Pouze se snažíme dorovnat stav. Navíc potřebujeme, aby čle-
nové komisí, ve kterých jsou poměrově zastoupeni lidé navržení 
koalicí i opozicí, byli dostatečně motivováni. Za jejich práci jim ná-
leží odpovídající odměna. Ta je však nově také podmíněna tím, že 
se jednání komisí skutečně musí aktivně účastnit,“ doplnil staros-
ta. Člen komise, který není zároveň členem zastupitelstva, dostane 
za svou práci měsíčně 2500 korun před zdaněním, zastupitel pak 
3900 Kč, avšak v odměně je započítána i odměna za práci zastupi-
tele. 
l Jan Spěšný

na siLvestrovský pochod vyraziLo více než
pět set turistů

přivítal Marek Nosek s Ladislavem Valáškem, na dalším stanovišti 
u Mušky pak čekali Eva Šabatová a Mirek Šabata, u lomu pak Jiří 
Dušek s Veronikou Slámovou a v cíli na radnici Jan Skotal s Nikolou 
Peňásovou. Celkem se pochodu zúčastnilo 550 nadšenců, jejichž 
výkon zdokumentovala fotografka líšeňských novin Petra Švehlo-
vá, která se jej také sama aktivně zúčastnila. Organizátorům i tu-
ristům patří veliký dík.
l Jan Spěšný, foto: Petra Švehlová
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kavárna v rokLi

Od 1. února 2023 bude opět možné podávat žádosti o dotace v pro-
gramech na podporu zachytávání srážkové vody a na výstavbu 
zelených střech. Dotace na zachytávání srážkové vody je určena 
pro úspěšné žadatele v rámci dotačního programu Státního fondu 
životního prostředí (SFŽP) Nová zelená úsporám: Dešťovka – deš-
ťová a odpadní voda. Město Brno přispívá 50 % dotace SFŽP, cel-

Po několika letech bez možnosti občerstvení v líšeňské Rokli 
se konečně blíží řešení. Kavárna, která vyrostla i díky podpoře 
občanů v  anketě projektů participativního rozpočtu města 
Brna, zahájí provoz na jaře. Ideálně ještě v březnu.

Referendum o kavárně 
Rokle se utvářela na základě požadavků lidí žijících v Líšni a v tom-
to trendu jsme pokračovali i s kavárnou. Přihlásil jsem projekt do 
participativního rozpočtu. Zajímalo mě, zda bude o kavárnu zájem, 
případně jak velký. Díky vaší podpoře vím, že kavárnu chcete 
a k  tomu jsme získali finanční bonus od města Brna ve výši tří  
milionů korun. Vycházeli jsme z cen roku 2017, kdy probíhalo hla-
sování. Během projektování a tvorby rozpočtu vyšlo najevo, že 
ceny prací a materiálů výrazně narostly. Cena kavárny se vyšplhala 
až k  6,5 mil. Kč. Stál jsem před rozhodnutím, zda kvůli finanční 
náročnosti projekt zrušit, nebo dokrýt peníze z rozpočtu Líšně. Při-
šlo mi líto přijít o peníze a nevyslyšet hlasy Líšňáků, předložil jsem 
proto žádost do zastupitelstva. Zastupitelé projekt podpořili 
a mohli jsme dokončit projekční práce, vyřídit stavební povolení 
a vysoutěžit dodavatele. Nyní už kavárna stojí a začínáme hledat 
nájemce.

Jsme otevření a transparentně vypíšeme výběrové řízení na pro-
vozovatele. Podmínky řízení najdete na webu radnice. Hledáme 
provozovatele, který nabídne služby s ohledem na sousední dět-
ské hřiště a nedalekou bytovou zástavbu a má zkušenosti s restau-
račním provozem. Bude solidním a řádným nájemcem. Klademe 
podmínku na provoz, kdy požadujeme, aby byl ukončen do 20.00, 
v létě maximálně do 21.00. 

Kam dál?
V Rokli chceme zachovat a posílit zeleň a rozmanitost. Vysazujeme 
stromy, pečujeme o trávníky a vždy necháváme část neposeče-

nou, aby hmyz, ptáci a hraboši našli ochranu a zdroj potravy po 
celý rok. Zadržujeme dešťovou vodu k zalévání a postupně dotvá-
říme zelené srdce uprostřed Líšně. Nejdříve jsme prosadili projek-
tové práce, ozdravili jehličnaté svahy Rokle a zvýšili druhovou di-
verzitu o listnáče. 

Zachovali jsme skautskou základnu, vybudovali hřiště a sportoviš-
tě. Ve spolupráci s dobrovolníky vznikl park pro skoky na kolech – 
dirty jump. Následně jsme upravili cesty, zřídili griloviště a osvítili 
hlavní cesty, tak abychom omezili vznik světelného smogu. Loni 
jsme otevřeli veřejné toalety. V  letošním roce plánujeme otevřít 
kavárnu a vybudovat kamerový systém s trvalým dohledem.

Údržba rozsáhlého areálu Rokle je náročná, nikdy nekončící práce. 
Bez správce by to nešlo vůbec – zde musím zmínit pana Petra Ba-
lona, který neúnavně sedm dní v  týdnu a 365 dní v  roce o Rokli 
pečuje a patří mu za to velký dík. 

Letos nás čekají opravy šotolinových cest a další výsadby zeleně. 
Přál bych si, abychom měli Rokli rádi, abychom ji dokázali i do bu-
doucna bránit. Chránit tak zeleň ve městě, kde je jí čím dál méně. 
Moc se těším, jak se budeme v Rokli potkávat, třeba na procházce 
nebo u dobré kávy. Do současné podoby jsme park zvládli upravit 
především díky vám a vaší podpoře.
l Břetislav Štefan, Váš starosta

kově je tedy možné na projekt získat příspěvek ve výši až 75 % cel-
kových nákladů. Program Zeleň střechám! cílí na všechny, kteří 
chtějí zkvalitnit tepelnou stabilitu svého domu a žít v trvale udrži-
telném prostředí. Příspěvek činí 700 až 1.400 Kč za metr čtvereční. 
Více informací najdete na webových stránkách ekodotace.brno.cz.
l Odbor životního prostředí MMB

zeLeň střechám! a nachytej dešťovku!
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V lednovém čísle Líšeňských novin se objevilo několik článků 
popisujících situaci po komunálních volbách v Líšni. Pečlivému 
čtenáři se z  protichůdných informací musela zamotat hlava, 
a proto jsem se rozhodl napsat tyto řádky a poskytnout indivi-
duální pohled nováčka v  zastupitelstvu. Zkusím se věnovat 
pouze základním faktům bez zacházení do podrobností, které 
pro pochopení celé situace ani nejsou nezbytně nutné.

Veškerá povolební nedorozumění a z  toho pramenící důsledky, 
vznikly podle mě díku tomu, že některé subjekty nebyly schopny 
správně interpretovat volební výsledky. Nikdo jistě nezpochybňuje 
jednoznačné vítězství uskupení „Váš starosta a občané pro Líšeň“ 
(VSOL – 12 mandátů). Dalších 5 stran (popř. uskupení) se podělilo 
o zbývajících 17 mandátů. Na první pohled křišťálově jasná situace, 
kdy stačilo pouze včas projevit vůli se zúčastnit (a popř. i poblaho-
přát vítězi) a mohly se řešit jen detaily uspořádání vedení Líšně. 
Takto jsem to bezprostředně po volbách vnímal já i mnoho dalších 
spoluobčanů.

Pokud se však chce, tak i jednoduchou situaci lze zamotat, neboť 
matematicky nešlo vyloučit vznik situace „jedna ku hromadě 
písku“. Protože jsem v  zastupitelstvu nováček, nemající přehled 
o tom, jak se v minulosti vyvíjely mezilidské vztahy ve vedení obce, 
tak jsem zpočátku nechápal, proč se nelze racionálně dohodnout 
v duchu volebních výsledků. Postupně se však vše začalo krystali-
zovat. Vize, že pan Štefan bude odstraněn z vedení obce byla hna-
cím motorem těchto zákulisních aktivit. To bylo příčinou veške-
rých následných problémů. Ano, mezilidské vztahy se mohou 
natolik vyhrotit, že jakákoliv další spolupráce není možná. Ovšem 
v okamžiku, kdy jde o věc veřejného zájmu, je třeba čestně uznat 
neúspěch a podle toho se následně zařídit.

Nynější pokusy vše interpretovat jinak jsou jen snahou ošálit obča-
ny. Pokud si totiž položíme otázku „komu ku prospěchu“, tak se 
snadno dobereme logického závěru. 
Měl vítěz voleb zájem vytvořit co nejrychleji koalici s panem Štefa-
nem v čele? Jednoznačně ano.
Mohl vítěz voleb získat něco tím, kdyby začal věci komplikovat 
a mlžit? V žádném případě ne.
Mohla všechna ostatní uskupení něco získat tím, že by se věci za-
čaly komplikovat? Ano, mohla doufat, že se nakonec podaří vytvo-
řit slepenec, který přetlačí vítězné uskupení a starostu opravdu 
odstraní z vedení radnice.

Když to tedy shrnu, tak složitá konstrukce vycházející z  toho, že 
vítězné uskupení chtělo primárně samo sebe dobrovolně izolovat 
a uvrhnout do opozice, se ukazuje jako zcela nesmyslná. Všechny 
další zaručené informace, které se kolem toho košatě rozvinuly, 
jsou jen balastem, který má za úkol zamaskovat smysl veškerých 
zákulisních hrátek těch uskupení, které sice neuspěly ve volbách, 
ale které tiše doufaly, že by se situace mohla nějak vhodně zvrt-

nout v jejich prospěch. Navíc se vše vyvíjelo v čase a vítězné usku-
pení muselo v určitém okamžiku přijmout finální rozhodnutí, tak-
že jakékoliv následné nabídky byly poté bezpředmětné.

Navíc se však dovídáme i to, že došlo k jakémusi bezprecedentní-
mu revolučnímu excesu, kdy se na vedení Líšně bude podílet stra-
na, které je na celostátní úrovni vyčítáno vše možné. To je typický 
příklad účelového směšování politiky celostátní s politikou komu-
nální. Ti, kdo tento argument používají si ovšem neuvědomují, že 
by jej šlo snadno obrátit i proti nim – zejména v současné obtížné 
situaci, kdy některé kroky mimořádně širokého centrálního pěti-
hlavého vládnoucího uskupení vykazují znaky, které – mírně řeče-
no – vzbuzují u značné části občanů ČR nedůvěru a obavy. Já dou-
fám, že k  takové laciné argumentaci se nikdo z  uskupení VSOL 
nehodlá snižovat, i když díky tomu, co se na celostátní úrovni ak-
tuálně děje, by to bylo velmi lákavé.

Mnohem závažnější je však to, že když čte člověk mezi řádky, tak 
se dozvídá, že všichni voliči, kteří se rozhodli svobodně vyjádřit svo-
ji vůli a volit legální politickou stranu, která je však opatřena účelo-
vou imaginární nálepkou „nedůvěryhodná“, jsou patrně pomýleni. 
Jako dříve narozený si ještě velmi dobře vzpomínám na doby, kdy 
volilo 99.95  % voličů tak, jak nám to bylo shora doporučováno 
a večer po volbách nás za to všechny v televizních novinách po-
chválili a některé i dekorovali. Pokud nechceme návrat k  těmto 
způsobům, musíme připustit, že každý občan má právo si vybrat 
svobodně kteroukoliv legálně povolenou stranu. Každý takto 
vzniklý mandát má pak stejnou hodnotu, ať se to, komu líbí, nebo 
nelíbí. To je svobodná soutěž. O tom jsme za našich mladých let 
dlouho jen snili. A to, že obdržím méně hlasů, než jsem si předsta-
voval, že bude stačit ke změně vedení na radnici. No a co? Občané 
mně jen dali na vědomí, že budu mít toto volební období menší 
vliv, a že se musím více snažit v příštích volbách. 

Uznávám, že osobně to mám nyní velmi jednoduché, protože ne-
mám žádnou zastupitelskou minulost, a tudíž nemám s  nikým 
žádné drobné z minulosti. O to více mě ovšem mrzí, že se celá po-
volební situace musela takto vyhrotit a dochází dokonce – z mého 
pohledu – ke zcela zbytečnému strašení občanů imaginárními 
hrozbami ohledně personální sestavy nově vzniklé koalice. To ni-
čemu neprospívá. Mohu všechny ujistit, že v řadách koalice se ne-
skrývají žádná pochybná individua, která léta jen skrytě čekala, až 
je bude jednou někdo povolebně legimitizovat. Skončím pozitiv-
ně, neboť jak jsem stačil během dosavadních jednání zastupitel-
stva vysledovat, tak i v řadách opozice sedí plno velmi vzdělaných 
a schopných lidí, se kterými by bylo jistě skvělé spolupracovat ve 
prospěch věcí veřejných v Líšni. Optimisticky doufám, že se k to-
muto stavu – i když si možná v  mezidobí budeme muset ještě 
mnohé vyjasnit – časem dopracujeme.
l Vlastislav Kolečkář, zastupitel (Váš starosta a občané pro Líšeň)

ohLÉdnutí za povoLeBní situací

Odešla Eva Cacková

Přinášíme smutnou zprávu, že nás opustila naše drahá Eva, všestranná tvůrčí
osobnost – fotografka, autorka rozhlasových pořadů, lektorka, cestovatelka
a inspirativní žena. Žila a tvořila v Líšni. Umění se věnovala do poslední chvíle
a její tvorba zanechala v Líšni jedinečný otisk.

Děkujeme jejím nejbližším, že mohla odejít pokojně v rodinném kruhu. 
l Pavla Dombrovská a přátelé
l www.evamela.cz, foto: Bořivoj Hájek 
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Zastupitelstvo MČ Brno-Líšeň koaliční většinou složenou 
z  uskupení Váš starosta a občané pro Líšeň (ČSSD), SPD a čás-
ti zastupitelů za ANO na konci roku schválilo nový rozpočet 
Líšně. Je se schodkem ve výši téměř 81 mil. Kč, celkově je však 
vyrovnaný. To znamená, že schodek rozpočtu se bude hradit 
z prostředků, které se nestihly utratit v roce 2022. Tedy, co se 
vlastně nestihlo utratit a proč?

Na začátek je třeba se znalostí rozpočtových pravidel uvést, že ně-
které výdaje prostě musíte plánovat v rozpočtu dopředu, i když 
víte, že je nakonec neutratíte. I přesto je však mnoho investičních 
akcí, které se z nějakého důvodu nedaří realizovat. Například: vy-
budování cyklostezek v parteru Líšně, osvětlení přechodů, oprava 
budovy MŠ Šimáčkova, rekonstrukce komunikace na ulici Strna- 
dova, úprava průchodu OC Jasmín, vnitřní vybavení nově oprave-
né Orlovny, regenerace polikliniky Horníkova, fotovoltaika na byto-
vých domech, rekonstrukce balkónů, bytový dům pro seniory či 
opravy kontejnerových stání. Zkrátka, není toho málo! Ale proč se 
ty akce neposouvají a nerealizují? Ano, část „neúspěchu“ se dá 
vždy připsat na vrub politikům, kteří třeba svoje priority nemají 

v nějakém střednědobém výhledu ujasněné a může docházet ke 
korekcím. Jak časovým, tak věcným. Důležité však je, že za realiza-
ci jednotlivých investičních akcí nese odpovědnost především 
úřad a jeho zaměstnanci na Odboru investic. Je proto až s podi-
vem, že Líšeň žádný Odbor investic nemá. Cože? No, prostě nemá. 
A to chce v roce 2023 utratit za kapitálové investice 136,5 mil. Kč. 
Pouze v Útvaru tajemnice úřadu (něco jako ředitelka líšeňského 
úřadu), který má poslání zabezpečovat kvalitní lidské zdroje po-
třebné pro úspěšnou činnost ÚMČ, jsou 2 investiční technici. S tro-
chou nadsázky, zkuste ve 2 lidech kvalitně utratit 136 mil. Kč za 
jeden rok. Například vyřízení stavebního povolení na nová kontej-
nerová stání potom trvalo více jak 3 roky. Jako opoziční zastupitelé 
za Sousedy z Líšně budeme novému vedení Líšně doporučovat, 
aby byl zřízen Odbor investic i s odpovídajím personálním obsaze-
ním. Chceme totiž, aby se Líšeň posouvala dál, aby byla hezčí a aby 
se život v Líšni zkvalitňoval. A nechceme, aby to trvalo dlouhé roky. 
Budeme pečlivě sledovat průběžné plnění rozpočtu a přejeme no-
vé koalici v Líšni, aby se jí v této oblasti dařilo. 
l Jozef Sedláček, zastupitel (Sousedé z Líšně)

Vážení spoluobčané, milí Líšňáci, v  lednovém čísle jsme na 
stránkách těchto novin psali o tom, jak nová koalice starosty 
s SPD podpořená dvěma zastupiteli za ANO začala svoji vládu 
nad Líšní tím, že se pokusila umlčet opoziční zastupitele ab-
surdním omezováním možnosti mluvit na zastupitelstvu. Ten-
dence oklešťování demokracie se na dalším zastupitelstvu 
bohužel ještě prohloubila.

Zastupitelstva budou jednou za čas a odpoledne
Koalice prosadila omezení počtu jednání na polovinu, takže se 
nyní bude scházet jen jednou za 2 měsíce. A to ještě kdoví jestli, 
protože zastupitelé navíc svěřili starostovi právo zastupitelstvo 
kdykoliv zrušit. Samotné prosincové zastupitelstvo bylo svoláno 
v rozporu s jednacím řádem, který stanovuje začátek na 17.00, což 
se koaliční zastupitelé snažili legračně zhojit tím, že si až na začát-
ku schůze schválili jiný čas zahájení tohoto jednání – ve 14.41 se 
usnesli, že se mělo začít ve 14.30, i když fakticky se začalo ve 14.09 
v souladu s pozvánkou na 14.00. Je smutné, že bylo takto zastupi-
telstvo formálně svoláno celou radou, tedy že si nikdo z radních ani 
odpovědných úředníků nevšiml zjevného rozporu s jednacím řá-
dem. Je to jistě nepodstatná a úsměvná historka, která však přilé-
havě ukazuje profesionalitu současného vedení líšeňské radnice. 
Podstatné ovšem je, že se jednání i do budoucna posouvají do 
odpoledních hodin, jež nebudou vyhovovat nejen mnoha zastupi-
telům, ale hlavně většině občanů, kteří by chtěli na zastupitelstvo 
přijít anebo ho sledovat v přímém přenosu.

Rozpočet bez ambicí a nejlépe bez zastupitelstva
Nejdůležitějším bodem jednání bylo schválení rozpočtu na rok 
2023, kde se projevil další podstatný návrh na omezení vlivu zastu-
pitelstva, jemuž podle zákona přísluší rozhodovat zejména právě 
o rozdělování financí. Pro větší operativnost v řízení radnice zastu-
pitelstvo tradičně zmocňuje radu k  provádění menších změn 
v rozpočtu, ale pouze do určité částky. Touto hranicí byl po mnoho 
let 1 milion korun. Nyní rada navrhla zvýšit tento limit na 5 milionů. 
Tím by zastupitelstvo reálně ztratilo možnost kontrolovat téměř 
jakékoliv změny rozpočtu během roku, protože přesuny větší než 
5 mil. jsou na úrovni městské části výjimečné. Výsledný rozpočet 
by pak mohl vypadat zcela jinak, než jak jej zastupitelstvo schváli-
lo. Proti tomuto okleštění práv zastupitelů jsem vystoupil. Navrhl 
jsem vrátit limit na původní částku a můj pozměňovací návrh byl 

přijat i díky některým koaličním zastupitelům, kterým patří dík za 
tento odpovědný přístup.

Samotný schválený rozpočet bohužel vyjadřuje minimální ambice 
současné koalice Líšeň rozvíjet. Položky, na kterých jsme několik 
let shromažďovali investiční prostředky na velké projekty, byly vy-
brakovány a peníze přesunuty na spotřebu. Například na dlouho-
době plánovaný dům pro seniory, o kterém starosta roky mluví, ale 
za celé minulé volební období nic neudělal, jsme naspořili 16 mi- 
lionů, z nichž většina teď byla přesunuta do rezervy a mohou být 
utraceny na cokoliv jiného. Také jsem bojoval za to, abychom si 
spořili peníze na projekt rekonstrukce náměstí Karla IV. – částka 
byla snížena ze 4 na 1 mil. Kč a jsem přesvědčen, že tento projekt 
se za současné koalice neposune ani o milimetr. Realizovali jsme 
projekty 4 fotovoltaických elektráren a nová koalice vyhlašovala, 
jak v podobných projektech bude pokračovat, přičemž v rozpočtu 
vyčlenila pouze prostředky, které by stěží pokryly náklady na jed-
nu budovu.

Navýšily se odměny politiků a dotace
Koalice se naopak zaměřila na zvyšování odměn pro radní, samot-
né zastupitele a další členy poradních orgánů. Rozpočet na odmě-
ny byl navýšen 3× (!), z 1,3 mil. na 4 miliony Kč. Odměny, které jsme 
se za minulých koalic s naší účastí snažili držet při zemi, se dostaly 
téměř na zákonná maxima. A k  tomu byl rozšířen i počet členů 
výborů a komisí, kteří je pobírají, takže někteří reprezentanti koa-
ličních stran mohou zastávat až 3 placené funkce souběžně. No-
vinkou je také to, že jsou do poradních orgánů jmenováni i radní. 
Je to zvlášť pikantní u komise, která je poradním orgánem rady, 
kde tedy za odměnu radí sobě. 

Zhruba o polovinu byl navýšen také rozpočet na dotace spolkům 
a dalším neziskovým organizacím. Domníval jsem se, že je to na-
příklad z důvodu pomoci s vysokými cenami energií, ale z vyjádře-
ní členů rady vyplynulo, že žádný konkrétní záměr v tom není. Je 
evidentní, že hlavním zájmem je rozdávat co nejvíce na všechny 
strany a tím upevnit postavení současné křehké koalice složené 
ze starostova bloku ČSSD, ANO a SPD za peníze daňových poplat-
níků. V následujících 4 letech tak můžeme očekávat ještě posílení 
již zavedené politiky ve stylu „chléb a hry“ místo investic do rozvo-
je městské části.
l Martin Příborský, zastupitel (ODS)

místo rozvoje Líšně koaLice navyšuje odměny
poLitiků

Líšeňský rozpočet na rok 2023
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Jednou z posledních akcí, kterou jsem na konci minulého vo-
lebního období realizovala ještě ve funkci místostarostky, byla 
výměna oken a prosklených stěn školy na ulici Pohankově.

Tato budova z předminulého století dlouhá leta neprošla žádnou 
větší rekonstrukcí a stará dřevěná kastlová okna byla za hranicí 
životnosti. Ačkoliv celá akce probíhala za provozu školy, nezname-
nala ani pro žáky ani pro učitele žádné větší omezení výuky. Ostat-
ní občané Líšně akci zaznamenali pouze díky lešení, které na krát-
kou dobu stálo na ulici. Dřevěná eurookna osazená do historické 
fasády nezměnila ráz, vzhled ani charakter budovy. V budově se 
výrazně změnilo klima k lepšímu a došlo také k velké úspoře tepla 
při zachování tepelného komfortu. Tuto skutečnost ocenili i voleb-
ní komisaři a zejména voliči, kteří ve velkém počtu přišli volit do 
volebních místností – tříd této školy. Někteří z  nich tuto školu 
pamatují jako žáci, jiní jako rodiče. Všichni oceňovali provedení 
i vzhled nových oken. Doufejme, že stejně zdařilá bude i rekon-
strukce krovu, na kterou přispělo už v  minulém roce nemalou 
částkou i město Brno a snad bude letos realizována, alespoň zatím 
zůstala v rozpočtu částka, kterou jsem vloni navrhovala. 

Díky lidovcům mohou senioři, invalidní důchodci a občané po-
bírající příspěvek na bydlení žádat až o 150 tisíc Kč na opatření, 
která pomohou snížit energetickou náročnost budov a ušetří 
vám peníze. S vyplněním dotace vám rádi pomůžeme.

Každý z nás může dělat malé zázraky pro životní prostředí a zlep-
šovat tím naši obec, ať už se jedná o třídění odpadu, sázení stromů, 
zvednutí papírků na ulici či v přírodě. Mnozí se však rozhodli udělat 
ještě více a šetřit jak životní prostředí, tak svou peněženku a ne-
chali si na střechy svých domů namontovat fotovoltaické panely či 
zadržují vodu ze střechy, kterou následně dále využívají. Stát tyto 
opatření ve velkém podporuje. Ale co ti, kteří nemají dostatek fi-
nančních prostředků na tato velká opatření? 

Právě pro ně Ministerstvo životního prostředí v čele s lidovci připra-
vilo nový dotační program Nová zelená úsporám Light, který má 
pomoci nízkopříjmovým domácnostem s výměnou oken či zatep-
lením. O dotaci až 150 tisíc Kč mohou od 9. 1. 2023 žádat vlastníci 
nemovitostí, kteří pobírají starobní důchod, invalidní důchod  
3. stupně či občané pobírající příspěvek na bydlení. Nutné je dolo-
žit potvrzení o důchodu či příspěvku, potvrzení o bankovním účtu, 
fotografie navrhovaných opatření a odborný posudek, který vám 
zpracují místní akční skupiny zdarma. 

V  dotačním programu lze žádat na zateplení fasády, na který 
je příspěvek 6.000 Kč/běžný metr až 150.000 Kč, zateplení stře- 
chy 120.000 Kč, zateplení stropu 50.000 Kč, zateplení podlah 
60.000 Kč, výměna oken 12.000 Kč/kus, výměna vchodových 
dveří 18.000 Kč/kus.

Veškeré stavební úpravy lze dělat svépomocí, ale je nutné je usku-
tečnit do jednoho roku od podání žádosti. Peníze na opatření 
obdržíte zálohově ještě před zahájením prací. Žádost o dotaci se 
podává elektronicky přes portál AIS SFŽP. Veškeré informace 
a podmínky dotace naleznete na webu Nová zelená úsporám 
Light. S podáním žádosti vám rád pomohu společně s mým kole-
gou Christianem Kopcem, lidoveckým členem komise životního 
prostředí RMČ. Neváhejte se obrátit na tel. 775 423 356 nebo na 
e-mail chaloupka.ch@email.cz. Rádi vám pomůžeme. 
l Michal Chaloupka, zastupitel (KDU-ČSL)

Úspory energie v praxi

šetřete peníze a životní prostředí s Lidovci

Zima je zatím velmi mírná, doufejme, že nás nečekají žádné dlouhé 
velké mrazy. A snad bude i svítit slunce a fotovoltaické panely, je-
jichž instalace byla v minulém volebním roce námi prosazena a je 
již dokončena, výrazně přispěje k úsporám. Přeji vám všem klidný 
a mírný zbytek zimy a spokojenost se zvoleným prezidentem.
l Iva Kremitovská, zastupitelka (nezávislá, zvolená za ANO 2011)
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Rok utekl jako voda a za chvíli je tady opět ostatkový průvod maš- 
kar a krojovaných. Dne 18. 2. 2023 Zbyněk Stejskal jako Bakchus 
spolu s prvním stárkem Ondřejem Válkem provedou Líšní tradiční 
i nové maškary a krojované. Letos spolu budou v průvodu soutěžit 
o vládu nad celou Líšní, vykouzlí na vašich tvářích široké úsměvy 
a pohostí vás ostatkovými dobrotami. Průvod s vystoupením kro-
jovaných a maškar bude končit na parkovišti u COOPu na náměs-
tí Karla IV. Trasu průvodu a časy jednotlivých zastavení najdete na 
přiložené mapce. 

Odpoledne jste srdečně zváni na Dělňák, kde bude připravený 
program s vystoupeními NS Líšňáček, Do tance s radostí, Višněmi 
z Líšně a dílnami pro děti. Na večerní ostatkové veselici vás čeká 
vystoupení NS Líšňáci s  Cimbálovou muzikou Líšňáci, následuje 
předání hodového práva a nebude chybět ani tradiční pochování 
basy. Těšit se můžete na kvalitní občerstvení, hudbu i jedinečnou 
ostatkovou výzdobu.

Neváhejte a přijďte, protože až do příštích ostatků v Líšni nic lepší-
ho neuvidíte, neuslyšíte, neochutnáte ani nezažijete. Na odpolední 
program na Dělňáku je vstupné dobrovolné, večer jen 200 Kč a to 
včetně lístku do tomboly!

Jestli máte chuť také přiložit ruku k dílu, nebo jít v  průvodu za 
maškaru, dejte nám prosím vědět na ostatky.lisen@gmail.com. 
Aktuální informace o akci najdete na www.lisenostatky.cz, FB Lí-
šeňské ostatky a také na webu a FB Kulturního centra Líšeň.

Za spolky Líšeň sobě a NS Líšňáci ve spolupráci s Kulturním cent-
rem Líšeň se na vás těší
l Ondřej Zendulka a Kristýna Kučerová

Milé Líšňačky, milí Líšňáci, v únoru Líšeň na jeden den rozkvete 
pestrou směsicí barev a zvuků v  podání maškar a krojovaných. 
Kromě dobrého jídla, pití a všeobecného veselí jsou neoddělitel-
nou součástí ostatků i tradiční masopustní písně, které se zpívají 
jenom v Líšni.

Možná si je pamatujete z dětství, možná jste je už v minulosti za-
slechli v podání „ostatkové kapely“ a možná je vůbec neznáte. Pro-
to jsme se rozhodli, že vás aspoň s jednou z nich seznámíme, abys-
te si ji s námi mohli zazpívat už o letošních ostatcích.

Do průvodu a na večerní zábavu pro vás budeme mít nachystány 
speciální „ostatkové pohlednice“, na kterých bude kromě textu 
písně i originální ilustrace některé z  líšeňských výtvarnic. První 
z nich je Anna Sedláčková. Pohlednice budou k dostání jen v den 
ostatků a můžete si ji nechat na památku nebo na ni napsat něco 
veselého a hodit ji sousedům do schránky.

„juž přišeL masopust, juž je tade máme,
Bodem se veseLit, všeci zaspíváme!“

ostatková píseň a pohLednice

Program:

13.45–16.00 Tradiční průvod maškar a krojovaných
 se zastaveními (viz mapka)

15.20 požehnání před kostelem sv. Jiljí
15.30 ostatková kapela + Višně z Líšně 
15.40 vystoupení NS Líšňáci 
15.55 představení maškar a střílení medvěda

16.30–18.30 Ostatkové odpoledne – Dělňák, Klajdovská 28

16.30  rej maškar
16.45 Do tance s radostí
17.00 Višně z Líšně
17.50 NS Líšňáček
– dílny RC Jasmínka a Pastelka, občerstvení

19.30 Ostatková veselice – Dělňák, Klajdovská 28 

19.45 Stará Líšeň
21.00 NS Líšňáci a předání práva
22.45 veselá ostatková tombola 
23.30 tradiční pochování basy
– hraje dechová hudba Dubňanka a Cimbálová muzika Líšňáci
– soutěže, občerstvení

Změna programu vyhrazena, při nepřízni počasí se průvod 
nekoná a program na Dělňáku je již od 14.00.

oš je teho masopusto namále,

kemo me te starý dívke prodáme?

Refr. Hercum, hercum, špercum,

starý dívke na kopeta šefcum.

Prodáme hích na Klajduvskó holico,

bodem s nima napravovat selnico.

Refr. Hercum, hercum, špercum,

starý dívke na kopeta šefcum.

A protože by byla škoda skončit jen u jedné písničky a pohlednice, 
plánujeme do budoucna něco většího, ale o tom někdy příště.
Na viděnou na Líšeňský ostatcích!
l Petra Švehlová a Ondřej Zendulka
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kam v Líšni spoLečenskÉ akce – sport – senioři – ostatní  Únor 2023

1. 2. – 28. 2. prostě „michaL“
  Malá galerie LíPa v prostorách pasáže budovy líšeňské radnice Jírova 2, Brno-Líšeň.
  Své práce vystavuje: Michal Musil – nadaný desetiletý kluk z Líšně. Vernisáž se uskuteční 1. 2. od 18 hodin.

1. 2. – 28. 2. ohLÉdnutí/Looking Back
  Výstava fotografií Petry Švehlové a Bořivoje Hájka prezentující práci KCL za posední dva roky. Více na str. 9.
  Dělňák Líšeň, Klajdovská 28. Vstup zdarma. Pořádá KC Líšeň, více na www.kclisen.cz. 

2. 2. 14.00 kávičkování
  Posezení s dobrou kávou v klubu, aneb druhého druhý v druhou hodinu odpoledne na viděnou! Místo konání:
  Kotlanka, Kotlanova 7, Brno. Informace: 734 313 653. Vstup zdarma. Pořádá KC Líšeň, Seniorské centrum Réva. 

4. 2. 19.00 pivovarský pLes
  v útulném prostředí líšeňského Dělnického domu, je postaven na dobré zábavě, kterou podtrhuje vynikající
  pivo z Líšeňského pivovaru! K tanci a poslechu zahraje oblíbená kapela P. K. T. (Písně, Které Těší). Brněnská
  hudební skupina se zaměřením na žánry pop & rock, píše svou historii od roku 2009. Živá hudba je třešničkou
  na dortu každé akce. Tato kapela hraje známé hity česko-slovenských a zahraničních autorů a interpretů,
  pokrývající posledních pět dekád populární hudby, což zaručuje skvělou zábavu pro hosty každého věku.
  PROGRAM: vystoupení mažoretek SK PROVO Brno, Barmanská SHOW, pivní soutěže, FOTOKOUTEK v režii
  Kamila Jursy, tradiční bohatá TOMBOLA. Akcí bude provádět zkušený moderátor Láďa Cmíral.
  Místo konání: Dělňák Líšeň, Klajdovská 28. Vstupné: 290 Kč. (předprodej vstupenek v Líšeňském pivovaru).
  Pořádá: Líšeňský pivovar ve spolupráci s KC Líšeň a MÚ Brno-Líšeň. Info: 734 578 111, www.lisenskypivovar.cz.

9. 2. 14.00 vaLentýnská díLnička
  Rukodělná dílnička jednoduchých jarních a valentýnských dekorací. 

 15.00–17.00 počítačová poradna
  Individuální poradenství Ing. L. Škraňky přímo na vašich přístrojích, vezměte je s sebou (notebook, tablet,
  chytrý telefon). Vstup zdarma. Místo konání: Kotlanka, Kotlanova 7. Informace: 734 313 653.
  Pořádá KC Líšeň, Seniorské centrum Réva. 

12. 2. 15.00 marveL a Fantasy karnevaL pro děti
  V maskách jsou zváni i rodiče, Elsy taky rádi uvidíme! Program, hudba a občerstvení zajištěno.
  Více informací na: www.kclisen.cz. Dělňák Líšeň, Klajdovská 28. Pořádá KC Líšeň.

16. 2. 14.00–15.00 sociáLní sítě
  První ze série workshopů k podpoře digitální gramotnosti seniorů. Ukážeme, jak se do sociálních sítí zapojit
  a čím tyto sítě mohou být i pro seniory zajímavé a prospěšné. Doporučujeme, abyste si přinesli vlastní
  notebooky, tablety či smartphony. Workshop povedou Ing. Ladislav Škraňka a Mgr. Martin Štrunc,
  kteří v Kulturním centru Líšeň v dané oblasti aktivně působí.

 15.00–17.00 počítačová poradna
  Individuální poradenství Ing. L. Škraňky přímo na vašich přístrojích, vezměte je s sebou (notebook, tablet
  chytrý telefon). Vstup zdarma. Místo konání: Kotlanka, Kotlanova 7, Brno. Informace: 734 313 653.
  Pořádá KC Líšeň, Seniorské centrum Réva. 

 18.00 kLasická hudBa na zámku
  Studenti hudební fakulty JAMU a KC Líšeň zvou na pátý koncert z cyklu Klasická hudba na zámku.
  Vystoupí posluchači Katedry klavírní interpretace. Obřadní síň zámku Belcredi, Pohankova ulice.
  Vstupné základní 120 Kč/seniorské 70 Kč. Předprodej a více informací na www.kclisen.cz, www.smsticket.cz
  a v Copycentru Líšeň, Jírova 10. Pořádá KC Líšeň.

18. 2.  LíšeňskÉ ostatky
 13.45–16.00 Tradiční průvod maškar a krojovaných se zastaveními. Odchod z ulice Kubelíkova na nám. Karla IV.
  na parkoviště vedle COOPu.

 16.30–18.30 Ostatkové odpoledne – Dělňák, Klajdovská 28.
 19.30 Ostatková veselice – Dělňák, Klajdovská 28.
  Odpolední program – vstupné dobrovolné, večerní program – 200 Kč (včetně lístku do tomboly).
  Předprodej na www.smsticket.cz. Více informací www.lisenostatky.cz, www.kclisen.cz a FB Líšeňské ostatky
  a kulturnicentrumlisen. Změna programu vyhrazena. 

23. 2. 14.30 a 15.30 prohLídka historických sáLů novÉ radnice
  Exkurze do veřejně běžně nepřístupného Rytířského sálu i s šatnou, sálu Zastupitelů a sálu Rady města Brna
  s odborným výkladem průvodce. Sraz v 14.45 nebo 15.45 hod. (2 termíny prohlídky) na nádvoří Nové radnice
  na Dominikánském náměstí, Brno. Pro omezenou kapacitu nutná rezervace na tel. čísle: 734 313 653 nebo
  na mailu: drazanova@kclisen.cz. Vstup zdarma. Pořádá KC Líšeň, Seniorské centrum Réva.



KALENDÁŘ  LÍŠEŇSKÉ NOVINY

8 ZPRAVODAJ MĚSTSKÉ ČÁSTI BRNO-LÍŠEŇ ÚNOR 2023 9

kam v Líšni spoLečenskÉ akce – sport – senioři – ostatní  Únor 2023

V půlce ledna byla slavnostní vernisáží zahájena výstava foto-
grafií na Dělňáku, která nás skrze hledáčky fotoaparátů dvou 
autorů, Petry Švehlové a Bořka Hájka, vrací do akcí pořádaných 
v posledních dvou letech Kulturním centrem Líšeň.

Rozhodně si ji nenechte ujít, neboť prožitek z tištěných velkých 
fotografií je jiný než z těch, které vidíte na svém počitači nebo ji-
ném zařízení.

Výstava potrvá do konce měsíce února a je přístupná v době pra-
videlných nájmů prostor Dělňáku a v době konání nepravidelných 
akci. Přesné termíny naleznete na webových stránkách centra 
(kclisen.cz ).
l Petra Švehlová, foto Dagmar Horáková

25. 2. od 18.00 Líšeňský pLes 2023.
  Můžete se těšit na KUF band, Kris Juggling, stand-up vystoupení i další překvapení. 
  Více informací na www.kclisen.cz. Dělňák Líšeň, Klajdovská 28. Vstupné 790 Kč, předprodej a rezervace míst
  na www.smsticket.cz. Pořádá KC Líšeň ve spolupráci s MČ Brno-Líšeň.

 16.00–18.00 jarní saLesková Burza
  Oblečení, hračky, obuv a další potřeby pro děti od 1 do 15 let. Přihlaste se na recepci Saleska v době od 6. 2.
  do 22. 2., poplatek 150 Kč za prodejní stůl. Pořádá Salesko, Kotlanova 13.

2. 3. 14.30 osudový okamžik – pekařská 1976
  Přednáška PhDr. Lukáše Karneta. „Osudové okamžiky nastávaly i v místech, kterými denně chodíme, jako
  třeba propad vozovky. Co se vlastně 15. února 1976 na Pekařské ulici stalo? Zemřela opravdu Marie Bartošová
  tehdy a tam? A proč? Tehdy bylo více otázek než odpovědí. Není divu, když média místo informování spíše
  tragické události zametala pod koberec. A známe všechny odpovědi dnes? O tom si budeme povídat první
  březnový čtvrtek.“ Místo konání: Kotlanka, Kotlanova 7. Informace: 734 313 653.
  Vstup zdarma. Pořádá KC Líšeň, Seniorské centrum Réva. 
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zš horníkova

zš hoLzova

Retro den – vzpomínky na dětství rodičů
a prarodičů
První lednová středa byla na Horníkové dle nápadu žákovského 
parlamentu retro dnem. Děti s rodiči i pedagogové pohledali ve 
skříni různé zapadlé kousky a přišli do školy náležitě vymódění. 
Nechyběly ani retro účesy, doplňky, mončičáky, céčka, televize 
Tesla a jiné poklady. Sešli jsme se poté v tělocvičně a vedeni dobo-
vou nahrávkou rozhlasové rozcvičky a odvážnými „retro učiteli“ 
jsme se společně protáhli a pobavili. Děti se dozvěděly i o někte-
rých dobových hrách nebo třeba o tom, co to znamenalo, když se 
ve škole o velké přestávce muselo korzovat. 

Exkurze 7. V v centru města a mezipředmětové 
vztahy
V letošním školním roce se někteří učitelé zaměřují na posílení 
mezipředmětových vztahů. Vyučující matematiky a dějepisu v 7. V 
spojila síly s češtinářem a zeměpisářem a společně naplánovali 
projektový den v centru Brna. Největší roli ale ten den nehrály zmi-
ňované školní předměty, ale školáci, kteří si museli poradit se za-
peklitými úkoly a aktivitami. Jejich splnění je dovedlo k závěrečné 
šifře, jež měla odhalit čas a místo exkurze. Podařilo, či nepodařilo 
se ji vyluštit?

První část akce, mezipředmětovou skupinovou hru v historickém 
jádru města, zachytil ve své pololetní slohové práci žák Jakub Hý-
na. Druhou část, dějepisnou exkurzi v Labyrintu pod Zelným 
trhem popsala žákyně Kamila Smutná. Články si můžete přečíst na 
našem webu zshornikova.cz.

Ohlédnutí za koncem roku
Prosinec přinesl dětem ze ZŠ Holzova širokou nabídku soutěžních, 
sportovních i kulturních aktivit. Své znalosti z oblasti přírodopisu 
a dějepisu si mohli žáci 8. a 9. tříd porovnat v biologické a dějepis-
né olympiádě, fyzickou zdatnost ve sportovních soutěžích. Žáci 
3. ročníku si změřili síly v  plaveckých závodech Vánoční kapřík 
a týmy 5. ročníku a druhého stupně se utkaly ve florbalových tur-
najích. První místa patřila třídě 5. A, z týmů 6. a 7. ročníku zvítězila 
7. B a v kategorii nejstarších žáků se vítězem stala 9. A.

K předvánoční době na naší škole již tradičně patří také činnost 
Žákovské rady. Začátkem prosince se její členové vydali v maskách 
Mikuláše, čertů a andělů nejen k nejmladším spolužákům na ZŠ 
Pohankova, ale potěšili také děti v mateřské škole Hochmanova 
a Trnkova. Ke sváteční atmosféře na Holzové přispěla soutěž o nej-
hezčí vánoční stromeček na dveřích každé třídy. Kreativita dětí se 
ukázala být téměř neomezená, a tak se na dveřích, kromě tradič-
ních materiálů, objevily i stromečky vytvořené ze starých mobil-
ních telefonů či z papírových lodiček.

A čemu se děti věnují v novém roce? Kromě uzavírání pololetního 
hodnocení teď například zlepšují své lyžařské schopnosti na tý-
denních kurzech v Jeseníkách a intenzivně připravují absolvent-
ský ples 9. tříd. Ale o tom až příště…
l Mgr. Irena Pisková Dvořáková

Bruslí celá škola
Jako každý rok využíváme možnost vyzkoušet si a zároveň rozvi-
nout své schopnosti a dovednosti na bruslích. K dispozici máme 
velmi pěkné kluziště v Salesku, kde je led vždy perfektně upravený. 
Z  naší školy chodí bruslit jak žáci prvního stupně, včetně školní 
družiny, tak i žáci druhého stupně. Občas je sice silný vítr nebo 
mráz, ale to ke správné zimě patří. Děkujeme mnohokrát naší obci 
Líšni a Salesku za tuto parádní možnost. Všem doporučujeme :o)

pokračování na str. 11
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zš masarova
Výlet do Drážďan
Začátkem prosince měli žáci druhého stupně možnost podívat se 
do německých Drážďan. Výlet začal ve středu v ranních hodinách. 
První zastávkou, kterou si pro nás připravily paní učitelky jako pře-
kvapení, byl památník Terezín, který jsme krátce zvenku obhlédli 
a dozvěděli se z úst pana průvodce spoustu zajímavých věcí.

Druhou zastávkou bylo historické město Litoměřice, kde jsme si 
mohli prohlédnout kostely, zejména v  barokním stylu, a mnoho 
dalších starobylých domů. Poté jsme měli rozchod a mohli jsme si 
dát něco dobrého k snědku nebo si něco koupit.

Další a poslední zastávkou bylo lázeňské město Teplice, které jsme 
si prošli a navštívili jsme zdejší kolonádu, malé vánoční trhy a tam-
ní obchody. Zde jsme byli také ubytovaní v hotelu Panorama.

Po snídani jsme vyrazili k našim sousedům do německého Moritz- 
burgu, kde se nachází nádherný zámek stejného jména, který je 
zajímavý tím, že se zde natáčela pohádka O Popelce. Prohlédli 
jsme si zámek i jeho okolí, střevíček Popelky na schodech stále je.

Před polednem jsme se přesunuli do slibovaných Drážďan, kde 
jsme nejdříve absolvovali prohlídku města s  fascinujícím výkla-
dem pana průvodce. Dozvěděli jsme se spoustu nových historic-
kých skutečností. Poté jsme zavítali na celosvětově známé vánoč-
ní trhy a zde jsme mohli nasát voňavou vánoční atmosféru, koupit 
si drobné suvenýry, či občerstvení.

Tímto jsme náš dvoudenní výlet ukončili a v  odpoledních hodi-
nách nasedli na autobus, který nás zavezl zpátky domů. Chtěli 
bychom poděkovat p. učitelkám za možnost navštívit tato zají- 
mavá místa a taktéž panu průvodci Tomášovi, za nádhernou pro-
hlídku.
l K. Kavlíková, V. Hájková, L. Krišpínová a K. Pozdníková

Výukový program Noty a barvy v Moravské galerii
V adventním čase jsme navštívili výukový program s názvem Noty 
a barvy, který se nám snažil ukázat, jak úzce jsou hudba a výtvarné 
umění propojeny. První část programu se odehrávala v expozici 
Pražákova paláce, na druhou část jsme se odebrali do foyer Besed-
ního domu. Zopakovali jsme si, co je to portrét, jaké má malíř pro-
středky, aby upoutal naši pozornost, co je to kubismus a surrealis-
mus ad. Nakonec jsme se svezli tobogánem a vytvořili jsme si 
vlastní hudební nástroj z obyčejného brčka.
l Mgr. Lenka Snášelová

Tříkrálový den
Svátek Tří králů ukončuje období Vánoc a tradice s ním spojené 
přežívají dodnes. Jak je to ale s legendou o mudrcích z východu? 
To si zjišťovali žáci 3. C v připraveném projektu. Ráno zhlédli příběh: 
„Chaloupka na vršku – Jak to bylo na Tři krále.“ Poté se pustili do 
plnění úkolů, výroby královských korun a přání. Při tom si s rados-
tí zopakovali píseň: „My tři králové“. S velkou radostí pak ve vlast-
noručně vyrobených korunách, s  přáním všeho dobrého do no- 
vého roku koledovali po ostatních třídách a přinášeli radost 
zazpívanou písní. Projekt se vydařil, žáci byli plni dojmů a svou 
koledou vyloudili milý úsměv v mnoha tvářích.
l Mgr. Damborská Jana

Vánoční Vídeň
Těsně před Vánocemi se letos opět po dvou letech žáci naší školy 
mohli podívat do hlavního města Rakouska, Vídně, která je vždy 
krásně svátečně nazdobená.

První zastávkou byl tradičně Hundertwasserhaus, který je jedním 
z  nejznámějších děl architekta, malíře a sochaře Friedensreicha 
Hundertwassera. Touto zajímavou stavbou se může město pyšnit 
od roku 1985, kdy byla dokončena.

Další velkolepou památkou, kterou jsme mohli zhlédnout, byl hrad 
Hofburg, který je sídlem prezidenta republiky, rakouské národní 
knihovny a několika muzeí. Za zmínku stojí také krásné divadlo 
Burgtheater, spousta soch známých panovníků včetně Marie Tere-
zie, obrazárna Albertina nebo např. katedrála sv. Štěpána, která je 

ZŠ Horníkova otevře novou třídu s rozšířeným 
vzděláváním
Již několikátým rokem v řadě se na ZŠ Horníkova otevře ve spolu-
práci se Světem vzdělání nová třída s rozšířenou výukou. Oblíbený 
koncept s nadstandardní výukou angličtiny, Hejného matematiky, 
osobnostního rozvoje a programování tak bude pokračovat i ve 
školním roce 2023/2024.

Třídy s rozšířenou výukou, které fungují díky partnerské spoluprá-
ci základních škol a spolku Svět vzdělání, se staly vyhledávanou 
alternativou k běžné výuce. Děti se zde už od první třídy učí nejen 
angličtinu nebo logiku, ale také matematiku Hejného metodou. 
Tato metoda výuky se osvědčila jako velmi efektivní nástroj, díky 
kterému děti matematice skutečně porozumí a jsou schopny její 
principy samostatně aplikovat. Ve třetí třídě pak dětem v rozvrhu 

přibude i programování, které je dalším pilířem tohoto konceptu. 
Výpočetní technika dnes vládne světu, proto je důležité, aby se dě-
ti učily vládnout výpočetní technice. Posledním nadstandardním 
předmětem v těchto třídách je osobnostní rozvoj, který je, jak již 
z názvu vyplývá, zaměřen na zdravý vývoj osobnosti. Děti se zde 
učí například komunikaci, týmové práci i sebepoznání.

Zvažujete pro svého budoucího prvňáčka něco navíc? Chcete mu 
dopřát nejen kvalitní výuku, ale i stimulující studijní prostředí s dů-
razem na vlastní potenciál? Srdečně vás tímto zveme na tradiční 
informační schůzku, která proběhne 15. 2. v  16.00 v  prostorách 
školy na adrese Horníkova 2170/1, Brno-Líšeň. Dozvíte se zde po-
drobné informace jak o náplni a průběhu rozšířené výuky, tak 
o podmínkách přijetí. Více informací můžete nalézt i na webu 
www.svetvzdelani.cz.

pokračování na str. 12

jednou z nejvýznamnějších gotických památek a současně také 
symbol Vídně. Od roku 1469 je sídelním kostelem vídeňských bis-
kupů a později arcibiskupů.

Výlet žáci ukončili na adventních trzích, kam se všichni těšili nejví-
ce. Bylo sice hodně chladno, ale i přesto si všichni výlet užili a pří-
jemně se naladili na nadcházející vánoční čas.
l V. Vymlátilová
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zš novoLíšeňská
Bubnovačka
Naše škola se zapojila do projektu: Škola – místo bezpečí. V rámci 
tohoto projektu se školili někteří pedagogičtí pracovníci o tématu 
násilí a agrese ve školním prostředí. Cílem bylo rozpoznat prvky 
domácího násilí a naučit se, jak s těmito informacemi dále praco-
vat. V žákovském parlamentu (a dokonce i v některých třídách) 
jsme se připojili k akci s názvem Bubnovačka. Jak se píše na strán-
kách Lociky: „Cílem Bubnovačky je informovat o významu ochra-
ny dětí před násilím. Konkrétně jde o rozšíření myšlenky, že násilí 
do výchovy ani života dětí nepatří a že existují možnosti, jak si říci 
o pomoc. Bubnování symbolizuje hlas týraných dětí, které by mě-
ly být okolím/společností slyšet a kterým by měla být nabídnuta 
pomocná ruka.“
l Mgr. Iveta Rebrová

Hrajeme šachy, řešíme sudoku
Žáci ZŠ Novolíšeňská se kromě předmětových a sportovních sou-
těží zapojují do řady aktivit, které pomáhají rozvíjet jejich logické 
myšlení.

V nedávné době se například konalo školní kolo soutěže v sudoku 
pro žáky 5. ročníku. Soutěž měla hojnou účast ve všech třech tří-
dách a děti si to náramně užily. 

Začátkem ledna v CVČ Lužánky proběhl Městský přebor škol v ša-
chu pro žáky brněnských základních a středních škol. Soutěžily 
zde čtyřčlenné týmy žáků, každý z nich sehrál celkem sedm šacho-
vých partií. ZŠ Novolíšeňská měla zastoupení v kategorii 1.–5. tříd 
i 6.–9. tříd. Tým mladších žáků ve složení Adam Bednář, Klára Mif-
ková, Jan Filip a Mikuláš Povolný v náročné konkurenci vybojoval 
skvělé čtvrté místo. Tým starších žáků měl za soupeře kromě žáků 
základních škol i studenty víceletých gymnázií, takže jeho šesté 
místo si určitě zaslouží velkou pochvalu. 
l Ing. Věra Fabíková

Líšeňské vánoce
V sobotu 10. 12. 2022 se v Líšni uskutečnily po delší pauze krásné 
vánoční trhy. Děti naší školy si připravily hudební vystoupení s do-
provodem cimbálu, housliček a flétničky, které pro nás natočili 
manželé Katka a Dalibor Štruncovi. Děti se poctivě připravovaly 
a moc je zpívání bavilo. Vytvořila se zde milá atmosféra. Těšíme se 
na další rok.
l paní učitelky Hanka, Vilma a Petra

Příběhy našich sousedů objevují žáci
na ZŠ Masarova
Do celorepublikového vzdělávacího projektu s  názvem Příběhy 
našich sousedů organizace Post Bellum se opakovaně zapojila 
také ZŠ Masarova. Tým složený z žáků a žákyň osmé třídy se na 
několik měsíců proměnil v  dokumentaristy a pod taktovkou  
Mgr. Bronislava Snídala a koordinátorky Post Bellum měl za úkol 
najít pamětníka, vyslechnout a zaznamenat jeho příběh a ten dále 
vyprávět zvolenou audiovizuální formou. Tým ze ZŠ Masarova se 
rozhodl pro audio reportáž, ve které zachycuje příběh pana Josefa 
Krůly. 

Projekt Příběhy našich sousedů si klade za cíl přiblížit současným 
žákům život „obyčejných“ lidí ve 20. století a na vyprávění konkrét-
ního pamětníka reflektovat, jakým způsobem do tehdejšího živo-
ta zasahovaly dějinné události. Projekt napomáhá také budování 
mezigenerační sounáležitosti.

Účastníci projektu mají nejen možnost dozvědět se detaily ze živo-
ta např. svého souseda či rodinného příslušníka, ale také osvojit si 
dovednosti vyprávění příběhu, jeho dalšího zpracování a prezen-
tace na veřejnosti. Projekt je doplněn o workshopy, během kte-
rých žáci a žákyně mohou nahlédnout do technik animace ve stu-
diu Scala, přiučit se tvorbě videa či se podílet na audiozáznamu 
v Českém rozhlase Brno. 

Vyvrcholením celého projektu je pak závěrečná prezentace, která 
se koná 1. 3. 2023 v 17.00 v Křišťálovém sále Staré radnice na Rad-
nické 8. Během ní žákovský tým ze ZŠ Masarova i ze škol z dalších 
městských částí představí své několikaměsíční úsilí široké veřej-
nosti i zástupcům města. Na závěrečnou prezentaci jste všichni 
srdečně zváni! 

Vzdělávací projekt Příběhy našich sousedů je realizován s opako-
vanou podporou Magistrátu města Brna. Veškeré výstupy projek-
tu budou zveřejněny na webu pribehynasichsousedu.cz a uchová-
ny pro budoucí generace v archivu Paměti národa.
l Tereza Pospíšilová



ŠKOLSTVÍ ŠKOLSTVÍ LÍŠEŇSKÉ NOVINY

12 ZPRAVODAJ MĚSTSKÉ ČÁSTI BRNO-LÍŠEŇ ÚNOR 2023 13

Vážení rodiče, dětí předškolního věku. Srdečně si vás s vašimi dět-
mi dovolujeme pozvat na návštěvu do naší mateřské školy. Dny 
otevřených dveří proběhnou 21. 2. a 22. 2. 2023 a to v této době:
dopoledne od 8.30 do 10.00 hod.
odpoledne od 14.30 do 16.00 hod.

Stalo se 
Ještě zpátky k Adventu
Letošním Adventem děti provázely postavy světců: sv. Barbora, 
sv. Mikuláš, sv. Lucie. Každý týden se plnily úkoly spojené s těmito 
svatými. S Barborou jsme udělali někomu radost, s Lucií pomohli 
potřebným, s Mikulášem někoho obdarovali. Poslední týden do-
staly děti za úkol namalovat Ježíškovi obrázek. Na dětské vánoční 
mši pak děti nesly v průvodu rozkvetlou větvičku – symbol sv. Bar-
bory, měšec s penězi – symbol sv. Mikuláše a svíčku s betlémským 
světlem – symbol sv. Lucie. Do jesliček Ježíškovi pak vložily přine-
sené obrázky.
l rl

V areálu Saleska bruslíme již sedmou sezonu 
S příchodem prvních mrazíků jsme v pátek 25. listopadu zahájili již 
sedmou sezonu veřejného bruslení. Za měsíc provozu kluziště na-
vštívilo kolem 7 tisíc návštěvníků a několik školek a škol. Děkujeme 
MČ Brno-Líšeň za zajištění správného chodu veškerého technické-
ho zařízení na mražení ledu. Z důvodu navýšení cen energií jsme 
byli nuceni také zvýšit cenu vstupného. Přesto je pro nás stále dů-
ležité kritérium cenové dostupnosti pro všechny. Děkujeme také 
firmě SAKO Brno za finanční podporu provozu kluziště. Jedním 
z bonusů letošní sezony je minimalizace front u pokladny, takže 
návštěvníci si mohou bruslení mnohem více užít. Přispělo tomu 
jednoduší odbavení u pokladny a dřívější otevření pokladny po 
skončení rolbování. Novinkou půjčovny bruslí je možnost místo 
vratné kauce předložit občanský průkaz, který je při půjčce naske-
nován a při vrácení zapůjčených věcí je sken vymazán ze systému.

 O vánočních prázdninách jsme přidali další blok od 10.00. Po pro-
sincovém návalu sněhu nás kolem Štědrého dne zastihla jarní 
obleva, ale i přesto se ledovou plochu podařilo udržet v dobré kon-
dici. Jako venkovní kluziště jsme závislí na předpovědi počasí, 
přesto bychom chtěli ledovou plochu udržet do února. Sledujte 
aktuální informace na našem webu a facebooku (kluziště Salesko). 
O pololetních prázdninách v pátek 3. února budeme mít kluziště 
otevřené již od 10.00 hod. (bloky 10.00–11.30, 12.00–13.30, 14.00–

15.30, 16.00–17.30, 18.00–19.30). Děkujeme vám za vaši přízeň a tě-
šíme se na setkání s vámi na kluzišti.
l Mgr. Petr Matula SDB, ředitel Saleska 

Chystáme pro vás 
14. 2. Valentýn na ledě v bloku 16.00–17.30 hodin s programem. 
Každý účastník dostane malou pozornost.

Od 23. ledna probíhá zápis do aktivit Klubu rodičů a dětí na dru-
hé pololetí. Pro zápis je nutná registrace www.salesko.cz. Na uvol-
něná místa se můžete ještě přihlásit.

Saleskové tábory 2023 
Nabídka letních táborů je zveřejněna na našem webu. Neváhejte 
si co nejdříve zajistit místo na https://www.salesko.cz/aktivity/ 
tabory/. Těšíme se, že s námi prožijete prázdninové dny. Přihlašo-
vání je v plném proudu.

Robotika a programování v Salesku
Nabídka kroužků v Salesku se minulý školní rok, s podporou firmy 
Honeywell, rozrostla o robotiku. V rámci kroužku se účastníci se-
znamují se základy programování robotů, řeší úskalí ovládání sys-
témů, které se pohybují v  reálném prostředí a budují si kladný 
vztah k technice a přírodním vědám. To vše pod vedením odbor-
níků z praxe. V tomto školním roce se k robotice připojilo i progra-
mování v  Pythonu a možnost využít 3D tiskárnu. Ve spolupráci 
s inženýry firmy Honeywell se na letní prázdniny už teď připravuje 
robotický příměstský tábor. 
l Jan Tomáš

dny otevřených dveří v mateřskÉ škoLe nekLež 1a
Budete mít možnost si mateřskou školu prohlédnout, seznámit se 
se zaměstnanci a v neposlední řadě vám odpovíme na vaše dotazy 
související se zápisem a programem školy.
Těší se na vás celý kolektiv školy.
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tel.: 
544  210 118

mobil:
603 486 467

info@lekhornik.cz
otevírací doba:

Po–Čt 7–17.00, Pá 7–15

LÉKÁRNA POD KLAJDOVKOU
Možnost rezervace e-receptu telefonicky nebo 

pomocí formuláøe na webu a stále nabízíme 
zdarma dovoz inkontinenèních pomùcek.

Pro podporu imunity vybíráme:
Terezia Hlíva s rakyt. 1+1 – od 209 Kè, Vigantol vit. – 159 Kè, 

Molers Omega – 299 Kè, Glukánek pro dìti – 189 Kè.

Prode j  nápo jù  „U pavouka“
Velký výběr alko a nealko nápojů. Stáčená vína, značková a ročníková. Na objednávku 
sudové pivo od 10 litrů. Zaveden prodej pivních speciálů a Pivrncovy kosmetiky.
Trnkova 15, Stará Líšeň, tel.: 605 251 927 v otevírací době Po–Pá 14–20 hod.,

So 9–12 a 14–20 hod. Od 1. 1. 2016: Ne – zavřeno.

 ELEKTRIKÁŘ: montáž, opravy, revize – vč. so a ne. Tel.: 777 019 667.

 MALBY 21 Kč/m2, nátěry dveří 450 Kč/ks, radiátorů, oken, rýn, střech, 
fasád, ZEDNICKÉ PRÁCE, TAPETOVÁNÍ, Živnostníci pro LÍŠEŇ.
606 469 316, www.maliribrno-hezky.cz, platba hotově = SLEVA 250 Kč!

 OPRAVY TELEVIZORŮ, LCD monitorů, Hi-Fi věží a jiné domácí 
elektroniky. Rychle, levně a kdykoliv. Ing. Miloslav Hánečka,
Herbenova 8, Stará Líšeň. Tel.: 544 217 106, mob.: 723 624 643.

 RESTAURACE Na Chajdě příjme pomocnou sílu do kuchyně.
Pracovní doba od 7.30 do 14.30 h. Víkendy volné. Během zkušební 
doby 1 měsíce 150 Kč/h. a jiné zaměstnanecké výhody. T. 731 518 435.

 ELEKTRIKÁŘ – opravy, rekonstrukce. Tel.: 797 676 748.

 REKONSTRUKCE BYTOVÝCH JADER, KOUPELEN A TOPENÍ.
Poradenství, návrh, realizace na klíč. Tel.: 513 034 551, mobil:
704 458 187, e-mail: info@tzbcentrum.cz, www.tzbcentrum.cz.

 KUCHYŇSKÉ LINKY A VESTAVĚNÉ SKŘÍNĚ, dvířka, skříňky
a pracovní desky na míru. www.vrbakuchyne.cz. Vrba 603 438 707.

 MONTÁŽE A OPRAVY SPOLEČNÝCH A INDIVIDUÁLNÍCH TV 
ANTÉN, SATELITŮ A TV ROZVODŮ, MĚŘENÍ TV, SAT SIGNÁLŮ, 
DODÁVKY NA KLÍČ. Kučka-Menčik, Popelákova 21, Líšeň.
Tel. 602 536 866, 603 443 626, e-mail: frantisek.kucka@volny.cz.

 Koupím menší 1+kk nebo 2+kk. Hotovost. Tel.: 601 586 468.

 Koupím chalupu nebo pozemek do 60 km od Brna. Tel.: 725 087 561.

 Převedu záznamy z videokazet na fl ešku nebo DVD, levně. Tel. 777 554 484.

 ELEKTROINSTALACE, kamery, elektronické zabezpečení do-
mů a bytů. www.kuchar.xyz, tel.: 774 141 887.

KOSMETIKA
HANA ČERMÁKOVÁ

IČO: 14444887
Kosmetika Hana Čermáková

 Kosmetika.hana

+420 721 166 329
Ondráčkova 7, 628 00 Brno- Líšeň
kosmetikacermakova@seznam.cz

 ÚDRŽBA DOMŮ A BYTŮ, PÉČE O ZAHRADY A ZELEŇ, TRUH-
LÁŘSKÉ, PODLAHÁŘSKÉ A ZEDNICKÉ PRÁCE. Pergoly, ná-
bytek. www.uniserv.cz, tel.: 603 483 738.

 STĚHOVÁNÍ SCHUPLER spol. s r. o. Nabízíme kompletní stěhovací 
a vyklízecí služby a autodopravu. Garance předem dohodnuté ceny 
zakázky! Informace na tel. č. 606 215 826. www.stehovani-schupler.cz.

 REKONSTRUKCE KOUPELEN, JADER, INTERIÉRŮ NA KLÍČ. 
Práce obkladačské, zednické, sádrokarton, instalatérské, malířské. 
Spolehlivost, kvalita. Tel. 777 141 165, 773 518 654.

OD LEDNA NOVĚ OTEVŘENA OPTIKA 
V LÍŠEŇSKÉM NÁKUPNÍM CENTRU

Nabízíme:
Široký výběr obrub a brýlových skel

Měření zraku ZDARMA
Aplikace kontaktních čoček

Opravy a servis brýlí

Pondělí–pátek 8:30–12:00, 12:30–17:00
Masarova 2407/7, 628 00, Líšeň, tel.: 606 028 084

www.optikosicka.cz, lisen@optikosicka.cz

Jsme tu pro Vás a Váš zrak
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Ani v lednu se kamarádi v Domoškole Líšeň nenudili. Společným 
sdílením se vrátili k vánočním svátkům, pracovali na projektu „Mo-
je hračka“, zahráli si tříkrálovou bojovku, navštívili solnou jeskyni
v centru města, vyrobili si domeček na keramice v Podolí a svezli 
se na koních. V lednu také všechny domoškoláky čekalo nezbytné 
přezkoušení na kmenových školách.

A jak to v Domoškole Líšeň vypadá z pohledu domoškoláka?
Ondra (9 let) říká: „V domoškole jsou super kámoši. Můžete si
s sebou přinést i svoje oblíbené věci (třeba gamebook). Taky je 
super, že chodíme skoro každý den ven a že je v domoškole lego. 
Každou středu máme nějaký výlet. Chodíme i do solné jeskyně
a na keramiku. Někdy hrajeme deskovky nebo vaříme. Nejvíc mi 
chutnala česnečka.“
l Alžběta Blatná

CÍTÍTE, CO VAŘÍ SOUSED?

+420 601 153 200

Zadarmo Vám uděláme kontrolu 
jedné šachty kamerou

– Čistíme a dezinfikujeme odvětrávací šachty
– Opravujeme střešní ventilátory

V nečištěných odvětrávacích šachtách jsou baktérie, plísně, 
alergeny, choroboplodné zárodky, karcinogeny.

před čištěním po vyčištění

www.plicedomu.cz

Ohňostroje jsou neoddělitelnou součástí silvestrovských oslav.
Ačkoli jsou trnem v oku ochránců zvířat, řada lidí si bez efektů na 
nočním nebi neumí zakončení roku představit. Mezi nimi je i troji-
ce „třicetiletých dospívajících dětí“, jak si sami  říkají Tadeáš Martin, 
Tomáš Juránek a Lukáš Dvořák. Ti už letos po desáté připravili pro 
obyvatele sídliště velkolepou show, která vykouzlila úsměv na tvá-
ři nejednoho z nich. „Přes rok se snažíme průběžně našetřit něja-
kou tu korunku, kterou pak proměníme v ohňostroj. Chápu, že to 
může někomu vadit, nicméně nám připadá lepší, když je v určitou 
hodinu jedna velká akce, než spousta petard během celých svát-
ků. Už nám pár lidí dokonce řeklo, že vlastní pyrotechniku přestali 
kupovat, že jim stačí naše představení. To znamená, že díky nám 
vlastně ohňostrojů v Líšni ubývá,“ uvedl Tadeáš Martin.

Novoroční ohňostroj se uskutečnil už tradičně za parkovištěm na 
konci Konradovy ulice nad tramvajovou tratí. Ohňostroj tak sledo-
vali lidé například z parkoviště na konci Jírovy ulice, zmíněné Kon- 
radovy ulice i z protější cesty lemující trať a přilehlých panelových 
domů. „Dbáme na bezpečí, odpaliště je vždy ohraničené páskou, 
nehrozí tak, že by zbytky pyrotechniky dopadly například na divá-
ky nebo parkující auta,“ vysvětlil Martin. Spolu s kamarády ohňo-
stroj pořádá každý rok bez nároku na odměnu. „Tou je pro nás štěs-
tí v očích diváků,“ dodal pořadatel. 
l Jan Spěšný

domoškoLa Líšeň

trojice nadšenců rozzářiLa novoroční Líšeň
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Trenér líšeňských fotbalistů Milan Valachovič přišel k letošní-
mu prvnímu tréninku dobře naladěný. Vrátil se totiž ze stáže 
v portugalském Funchalu, kde sledoval tréninky i zápasy prvo-
ligového celku Marítimo. Svému hostiteli, hrajícímu o záchra-
nu, přinesl štěstí, když byl přítomen druhému vítězství v sezo-
ně, dosaženém v  utkání s  předním portugalským týmem 
Sporting Lisabon. To však nebyl jediný důvod spokojenosti. 
Poprvé za čtyři roky totiž neodešel v přestávce z Líšně žádný 
hráč základní jedenáctky do nejvyšší soutěže. Přestupová lasa 
sice létala nad Černínem, ale zdá se, že vysoký obránce zůstane 
na jaře v líšeňském dresu. Jediným odcházejícím mužem je Re-
teno Elekana, který získal angažmá v záložním celku Baníku 
Ostrava.

Na prvním tréninku tak byla šatna docela přecpána. Do Líšně se 
vrátil z hostování v Prostějově Šimon Šumbera. S ním přišlo pět 
nových tváří. „Nejde v žádném případě o hotové hráče, ale o nadě-
je, na které budeme mít více času, abychom si je připravili pro dal-
ší sezony. Letos jsme si mohli dovolit vsadit na velmi mladé hráče.“ 
Trenér Valachovič si proto třeba vybral hráče z Mutěnic, hrajícího 
krajský přebor. Na tréninku se objevil mladík z B mužstva Slovácka. 
Z domácí studny čerpá šestnáctiletého kanonýra, střílejícího bran-
ky v moravské dorostenecké lize se spoluhráči o rok staršími. Další 
dva jsou cizinci, i když slovenské hráče za ně moc považovat ne-
můžeme, protože neexistuje jazyková bariéra. Posledním je muž 
z dalekého Uzbekistánu, hrajícího za největší uzbecký klub Pach- 
takor Taškent a majícího reprezentační starty v U21. 

Cesta nových mužů do týmu však může být složitá, neboť v pod-
statě je pouze jedno volné místo po Retenovi. Příchody se zvýší 
konkurence v mužstvu, jehož kostru by chtěl mít trenér Valachovič 
hotovou do 10. února. To je totiž historické datum. Druholigový ce-
lek v onen den odletí poprvé v historii líšeňského fotbalu na sou-
středění za sluncem. Hráče u Středozemního moře v turecké An-
talyi nečekají jen dvoufázové tréninky v teplém počasí na přírodním 
trávníku. Během týdne si zahrají i dva zápasy. V  době uzávěrky 
byl znám jen jeden soupeř. Je jim vedoucí celek kyrgyzské ligy 
Abdish-Ata Kant. Vedení tak připravuje hráčům co nejlepší pod-
mínky k tomu, aby si udrželi pozice v profesionálním fotbalu, vybo-
jovaných úspěšnými výsledky předchozích sezon.
l Miloslav Vlašic

Pamatujete si na sobotu 20. července 2019? Připomenu, že pro 
sportovní Líšeň byl tento víkendový den mezníkem, neboť v Líšni 
se hrál poprvé druholigový fotbal. Na premiérový domácí souboj 
s mužstvem z Varnsdorfu přišlo 1.542 diváků. Pro následující zápas 
s Hradcem Králové přibyla třicítka návštěvníků. Vedení klubu pro-
to nechalo postavit za jednou z branek pro další zápas montova-
nou tribunu. Třetí domácí mistrovský zápas s Vyšehradem měl už 
kulisu 1.823 diváků. O fotbal byl zájem. Návštěvy až do konce pod-
zimní části vždy přesáhly tisícovku. Hráči se těšili z obrovské pod-
pory plných tribun. Jenže přišel covid. Jarní část, která začala se 
zpožděním, se hrála bez divácké kulisy.

V dalších dvou ročnících, poznamenaných opět covidem, byly náv- 
štěvy nižší. S výjimkou brněnského derby se Zbrojovkou, kdy zá-
jem překračoval kapacitní možnosti. To se psal 22. srpen 2021. Náv- 
štěva 1.985 diváků je zatím historickým rekordem Líšně na 
druholigové scéně, na níž hraje nikoliv podřadnou, ale stěžejní roli. 
Mužstvo trenéra Valachoviče bojuje v popředí, minimálně o prvo-
ligovou baráž. Navzdory kvalitním výsledkům nebyly podzimní 

návštěvy až tak vysoké. Nejvíce diváků přišlo na zápas s Varnsdor-
fem, kdy čítala návštěva 801 míst. Průměrná návštěva je 714 divá-
ků, což řadí Líšeň až na šesté místo za Opavu, Karvinou, Chrudim, 
Tábor a Příbram. Fotbalisté by si přáli navýšit počty diváků. Před 
plnými tribunami se hraje lépe než před poloprázdnými. Marně se 
neříká, že diváci jsou dvanáctým mužem týmu. Líšeňští funkcio-
náři doufají, že se na jaře podaří obnovit minimálně čtyřmístný 
počet přihlížejících. Nejen proto, že výbor SK Líšeň vylepšuje pod-
mínky pro zápas nabídkou kvalitních cen do poločasové tomboly, 
či širokým sortimentem občerstvení, v němž nechybí ani nabídka 
od prodejců přímo na tribuně. Důležité jsou samozřejmě výsledky. 
A ty nejsou rozhodně špatné. Vždyť Líšeň během podzimu strávila 
pár kol v čele tabulky a přezimuje na barážové příčce. Snad by si 
diváci mohli udělat o sobotách čas na shlédnutí mistrovského zá-
pasu a podporu hráčů, obvykle hrajících v  bílých dresech. Jarní 
odvety začnou 4. března. Takže na shledanou na jaře na tribunách 
u dobrého fotbalu v Brně. 
l šic

Únor s fotbalem
Únor přinese další přípravné zápasy, z nichž druholigový celek 
SK Líšeň odehraje většinu na hřišti soupeře. Doma se představí 
jen na umělém trávníku ve středu 8. 2. od 14 hod. proti FC Koši-
ce a v generálce, která možná bude na hlavní ploše, 25. 2. s Opa-
vou. Venku hraje 4. 2. ve Skalici, od 10. do 17. 2. budou hráči na 
soustředění v Turecku, kde je čekají dva zápasy. Po návratu hra-
jí 18. 2. v Bratislavě se Slovanem B.
Vedoucí tým krajského přeboru SK Líšeň B naopak bude hrát 
v únoru jen doma na umělém trávníku. Soupeři: 4. 2. Velké Me-
ziříčí (12 hod.), 11. 2. Lanžhot (10), 18. 2. Velká Bíteš (10), 25. 2. Bze-
nec (14).
l Dagmar Wallová

FotBaListÉ skL poLetí za sLuncem do turecka

přijďte podpořit LíšeňskÉ FotBaListy

trenÉrskÉ změny
Na tradiční společné schůzce všech líšeňských trenérů s vedením 
klubu byly oznámeny některé změny. Do nové sezony vstoupí ce-
lek nejstaršího dorostu (U19), kde nepokračuje Bohumil Smrček, 
pod vedením trenéra U18 Vladimíra Michala. Toho nahradí u dosa-
vadního týmu bývalý hráč Zbrojovky Martin Sus. Nepokračuje ani 
trenér vedoucího celku divize starších žáků Miroslav Žabka. Pat-
náctileté chlapce povede další zbrojovák Marek Střeštík. Změna je 
i na místě asistenta B mužstva v krajském přeboru. Odcházejícího 
Ladislava Gögha nahradí Petr Šíp, který odehrál většinu své karié-
ry v Blansku. Na podzim působil jako hráč v krajských soutěžích 
v Tišnově.
l šic


